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30 700 püsi lugejat (Eesti lugejauuring 2015)

ARVAMUS
ÜÜRIKORTERID
EI TÄHENDA SOTSIALISMI

Ajakirjanik
Vambola
Paavo:
„Praegu on
meil kõik-
sugu fondid
ja toetused,
ent Kohtla-
Järve pole neid kasutanud,
sest kogu aur on taasise-
seisvusajal läinud poliitilisele
kemplemisele ja poliitpropa-
gandale.” LK 2

UUDISED
VALERI TUMKO PALUB
END AUKODANIKU TIITLIST
VABASTADA

Kohtla-Järve volikogu sai äs-
ja kaks ühe teemaga seotud
avaldust. Ühes palub spordi-
veteranist linna aukodanik Il-
mar Taluste end sellest tiit-
list vabastada, sest äsja päl-
vis sama tiitli Vene asja ajav
Valeri Tumko, ja teises palub
seesama Tumko end nime-
tatud aust vabastada, sest
talle ei meeldi tema isiku
ümber tekkinud kära. LK 3

TÖÖKOHA LOOMISE
TOETUS TEKITAB
ETTEVÕTJATES VASTAKAID
TUNDEID
Jõhvis ja Narvas toimunud
infopäeval tutvustasid töötu-
kassa esindajad äsja valitsu-
se kehtestatud töökoha loo-
mise toetuse tingimusi. Et-
tevõtjatelt kostis nii valmis-
olekut korraga 20 uut tööta-
jat värvata kui tõdemust, et
see number käib ülejõu.
LK 4

KIVIÕLI SOOV LAENU
VÕTTA PÕHJUSTAB
PAHAMEELT
Kiviõli opositsioon on seda
meelt, et Viru tänava re-
konstrueerimist ja laenu võt-
mise otsustamist tehakse
volikogus tagurpidi: laenuot-
sus tuleb enne, kui on sel-
ge, kui suurt summat vaja-
takse. LK 6

HALDUSREFORM: Kiviõli regioon ei saa Aseri loobumisega 11 000 elanikku täis

Aseri keeras Ida-Virumaale
selja

Aseri volikogu otsustas esmaspäeval, et nad~

hakkavad liitumisläbirääkimisi pidama Kunda lin-
na ja Viru-Nigula vallaga, ning suure tõenäosuse-
ga nihkub Aseri võrra ida poole Ida-Virumaa piir.

Gerli Romanovitš
gerli@pohjarannik.ee

Aseri volikogu, kes on pikka
aega pidanud ühinemisläbi-
rääkimisi kahes suunas, otsus-
tas esmaspäeval, et nende lii-
tumissuunaks saab olema
Kunda ja Viru-Nigula. Kahe
valla ja linna liitmisel tekib
omavalitsus, kus inimesi on
üle 6000.
Maakonna piire pole
mõtet arvestada

Aseri viitas otsuse tegemi-
sel, et nende elanikud käivad
tööl pigem lääne kui ida pool.
Peale selle näitas inimeste
seas läbi viidudküsitlus, et ini-
mesed eelistavad liituda lääne
suunal. Kiviõli kasuks räägi-
vad küll pikk koostöö omava-
litsuste liidus ja ühisprojek-
tid, sealhulgas ohtlike jäätme-
te kogumise punkti ehitamine,
kuid põlevkivitööstuse madal-
seis ning tõsiasi, et lääne poo-
le liitudes oleks eelarve kasv
ühe inimesekohta suurem kui
ida suunas, kallutasid kaalu-

kausi läänekasuks. Samuti rõ-
hutati ajaloolist seotust: Aseri
kuulus varem Viru-Nigula ki-
helkonna koosseisu.

Ida-Viru maavalitsuse
arengu- ja planeeringuosa-
konna juhataja Hardi Muru-
la, kes volikogu istungil osales
ning on endise Maidla vallava-
nemana just ühe liitumise lä-
bi teinud, tunnistas, et otsusta-
misel ei peaks jälgima nii vä-
ga ajaloolisi piire, sest Lüga-
nuse ühineminenäitas, et see
pole enam siduv. Pigem tuleb
vaadata inimeste tänapäevast
liikumist. Samuti ei tasu ot-
sust teha Ida- võiLääne-Viru-
maad silmas pidades, sest lii-
gutakse ühise Virumaapoole.
"Ilmselt on Andres Noormä-
gi viimane Ida-Viru ja Mar-
ko Torm viimane Lääne-Viru
maavanem, sest riigireform
näeb ette maavalitsuste vä-
hendamist neljale või kuue-
le," ütles Murula.

Kunda linn tegi ettepaneku
ühinemisläbirääkimiste alus-
tamiseks lisaks Viru-Nigulale
jaAserile veel Sõmeru, Halja-

la ja Vihula vallale. Sõmeru on
juba nende pakkumisele eita-
valt vastanud. Haljala ja Vi-
hula on seda meelt, et nad oo-
tavad esmaltära haldusrefor-
mi puudutava seaduse vastu-
võtmise ja alles siis teevad ot-
suse.

Aseri on varem kinnitanud,
et nad näeksid hea meelega lii-
tumas vaid kolme omavalit-
sust, mitte rohkem. Lääne-Vi-
ru maavanema Marko Tormi
hinnangul vaatavad Vihula ja
Haljala pigem mujale, mitte
Kunda poole. "Aseri on Lääne-
Virumaale väga oodatud," kin-
nitas maavanem.
Teisi ei mõjuta

Aseri otsusega kaob Kiviõli
regiooni omavalitsustel loo-
tus moodustada rohkem kui
11 000 elanikuga omavalitsus,
mis oleks kaasa toonud lisa-
toetuse. Juhul kui ühinenud
oleksid kõik Kiviõli regiooni
omavalitsused, oleks inimes-
te arv selle aasta jaanuari sei-
suga napilt üle 11 000. Ehkki
toetuse arvestamisel võetak-
se aluseks 2017. aasta elanike
arv, on erandiks need omava-
litsused, kus ühinemislepingu-
ga on jõutud piisavalt kaugele.
Kiviõli regioon on selles osas
teinud tõhusat tööd ning ühi-

nemisleppe esimese varian-
diga loodetakse välja tulla ju-
ba juunikuus.

Kiviõli linnapea Nikolai Vo-
jeikini sõnul Aseri otsus loo-
buda Kiviõli regiooniga liitu-
misest nende läbirääkimistes
muudatusikaasa ei too. "Nüüd
saab meil olema lihtsalt 9500
elanikuga omavalitsus," tõ-
des ta.

Kui Ida-Virumaa kaotab
Aseri oma läänenaabrile, siis
praegu naabermaakonda kuu-
luv Uljaste on näidanud üles
tahtmist liitudaSonda valla ja
seeläbi uue loodava omavalit-
susega Ida-Virumaa poolel.

Aseri, kes pole pikka aega suutnud otsustada, kas liituda ida või lääne suunal, tegi otsuse, et parim valik Aseri jaoks on liitumineViru-Nigula jaKundaga. Peeter Lilleväli

MARKO TORM

Aseri on Lääne-Virumaale
väga oodatud.

Ida-Viru
tööpuudus
pöördus
langusele
Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Esimest korda pärast eelmise
aasta augustit hakkas regist-
reeritud töötute arv Ida-Viru-
maal vähenema.

Kui tänavu märtsi lõpuks oli
Ida-Virumaal registreeritud
töötute arv kasvanud 7790ni ja
töötuse määr ulatus 12,4 prot-
sendini, siis aprilli lõpuks oli
see näitaja vähenenud 0,4 prot-
sendi võrra ja töötuidoli 7519.

Töötukassa Ida-Virumaa
osakonna juht Anneki Teelahk
selgitas, et tööpuuduse kasv
seiskus eelkõige tänu sellele,
et suuremadkoondamised Ees-
tiEnergias, Nitroferdis ja VK-
Gs on selleks korraks läbi ja
valdav enamik seal töö kaota-
nud inimestest on end juba töö-
tukassas arvele võtnud. Samu-
ti on vabade töökohtadearv ha-
kanud tasapisi tõusma ja ula-
tub Ida-Virumaalüle 600. "Oma
mõju on kindlasti ka hooajatöö-
del − üsna palju töötuid on kaa-
satud näiteks metsaistutamise-
le. Kevad ja suvi toovad ikka
rohkem töökohti," sõnas ta.

Teelahk hindas, et Ida-Viru
tööpuuduse tipp jäi aprilli esi-
mestele nädalatele, mil töötu-
te arv küündis üle 7800. "Sealt-
peale on toimunudvähenemine
ja ma usun, et see jätkub. Kuid
kiiret olukorra paranemist ei
julgeks ma siiski veel ennus-
tada. Uute töökohtade loomi-
se plaane on praegu päris pal-
ju, kuid need ei anna lähematel
kuudel veel tunda," arvas ta.

Eestis tervikuna oli töötu-
se määr Ida-Virumaast kaks
ja pool korda väiksem ehk 4,8
protsenti.

TÖÖTUTE ARV IDA-VIRU
OMAVALITSUSTES
APRILLI LÕPU SEISUGA
(sulgudes muutus võrreldes
eelmise kuuga)

Narva 3435 (-171)
Kohtla-Järve 2151 (-79)
Sillamäe 646 (+36)
Jõhvi 462 (-28)
Kiviõli 199 (-12)
Narva-Jõesuu 138 (+7)
Vaivara 81 (+6)
Lüganuse 65 (-)

Toila 63 (-3)
Mäetaguse 57 (+6)
Kohtla 50 (+2)
Kohtla-Nõmme 37 (+1)
Alajõe 23 (-1)
Aseri 22 (-8)
Iisaku 20 (-13)
Avinurme 19 (-6)
Sonda 18 (-3)
Illuka 16 (-)

Lohusuu 10 (-3)
Tudulinna 7 (-2)

Allikas: töötukassa
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Arvamus
Tööpuuduse murdepunkt?
Eile avalikustatud värsked töötuse andmed te-
kitavad üle pika aja lootust, et Ida-Virumaal
on tööpuuduse kasv, mis on alates eelmisest
suvest pidevalt tõusnud, lõpuks ometi pidur-
dunud.

12 protsenti on ülejäänud Eesti 4,8 protsen-
diga võrreldes kahtlemata väga palju. Kuid kui
nüüd järgmisi suuri koondamislaineid otsa ei
tule, siis ei tohiks olla põhjust karta, et töötu-
se tase kerkib taas 20 protsendi lähedale, na-
gu see oli 2009. aasta kriisi ajal.

Pealegi peaksid lähemas tulevikus esimesi
vilju hakkama kandma ka valitsuse poolt Ida-
Viru tööhõiveprobleemide lahendamiseks ka-
vandatud meetmed. Siinsetesse tööstusparki-
desse tulemise vastu on väidetavalt huvi il-
mutanud 30 ettevõtet. 1. maist kehtima haka-
nud palgatoetus peaks sellele hoogu juurde
andma.

Kui kõik need ettevõtted tõepoolest lähema
paari-kolme aasta jooksul tegutsema peaksid
hakkama, siis võiks Ida-Virus rääkida tugevast
tööjõupuudusest. Ent lähiajalugu on paraku tei-
nud sellistesse plaanidesse suhtumise ettevaat-
likuks. Nad kipuvad teostuma soovitust märk-
sa hiljem ja väiksemas mahus ning osa jääbki
vaid plaanideks.

Tööpuuduse kasvu pidurdumine on küll po-
sitiivne signaal. Kuid praegu oleks veel liiga
vara ja ennatlik arvata, et olukord hakkab ise-
enesest lahenema. Tööpuuduse taseme poolest
punase laterna rollist pääsemiseks on Ida-Vi-
ru maakonnal pikk maa minna. Eesti keskmi-
se taseme nägemiseks horisondil on vaja aga
väga kangete läätsedega pikksilma.

ÜKS KÜSIMUS
KUHU RIIK KORTEREID EHITAB?

Valitsus on teatanud kavatsusest hakata ehitama üüri-
kortereid ning esimesed neist kavatsetakse ehitada Ida-
Virumaale.

EttevõtlusministerLiisa Oviir
Need piirkonnad valitakse välja koostöös

kohaliku omavalitsusega ja sõltuvalt sellest,
millised on nende taotlused. Seejärel teeme
valiku, vaadates otsa nendelekriteeriumide-
le, miks nad konkreetsele meetmele kandi-
deerivad. Ida-Virumaa puhul on väga raske
piirkonda üldistada. See on suhteliselt suur
ja selle üürielamufond on väga kirju. Aga konkreetselt
Ida-Virumaa osas võin ma ütelda seda, et Narva kolledži
direktor Kristina Kallas on öelnud, et nüüdisaegsete üü-
rielamute puudus on üks asi, mis takistab Narva kolled-
ži arengut. Nendes piirkondades, kuhu me vajame juur-
de töökohti, tuleb pakkuda reaalseid elamisvõimalusi, et
tekiks tööjõu mobiilsus.

Üürikorterid ei
tähenda sotsialismi

Vambola Paavo AJAKIRJANIK

Ida-Euroopa riikides toi-
mib aastakümneid riiklik
üüriprogramm. Eestis po-
le sellest siiani julgetud

rääkida või on seda tehtud üli-
malt tagasihoidlikult. Kõnele-
jad on vaid sotsid.

Paar aastat tagasi julges
üürikorteritemõtte välja öel-
da majandusminister Urve
Palo. Aeg polnud toona küps
pikemateks aruteludeks ja
Urve Palo sai kriitikat nii va-
sakult kui paremalt. Nüüd on
üürikorterite vallas astutud
esimene arglik samm, valit-
sus on valmis tuleval aastal
pilootprojektiga algust tege-
ma.

Minister Liisi Oviir on ava-
likkusele teadaandnud, et eel-
seisva kolme aasta jooksul
rahastatakse ca 6000 korteri
ehitamist. On seda vähe või
palju, teavad otsustajad ise.
Üks pilootprojekt hõlmab Ida-
Virumaad ja teine Kagu-Ees-
tit. Vajadus on tunduvalt suu-
rem ja peaks hõlmama kogu
riiki.

Parim näide üürikorterite
toimimisekohta on Saksamaa.
Kui 1990. aastal toimus kahe
Saksa riigi ühinemine, alusta-
ti kohe riiklikku elamuprog-
rammi. See hõlmas nii uute
üürikorterite ehitamist kui
vana DDRi aegse ulatuslik-
ku renoveerimist. Osa maju
oli sotsialistlikul Saksamaal
muidugi nii amortiseerunud,
et targem oli need lammutada
kui kulutada meeletuid sum-
masid korrastamisele. Põhi-
osa rahast andsid pangad või
toetas omavalitsus.

Renoveeritud korterid an-
ti uuesti üürile. Kui oli nii pal-
ju raha, võis korteri välja os-
ta ja saadaperemeheks. Ena-
mik eelistas siiski jääda rent-
nikuks. Üüri hakati maksma
omavalitsusele, tehti kindlad
rehkendused ja fikseeriti iga-
kuised summad.

Inimesed said elamispin-
na ja omavalitsus suutis la-
hendada eluruumide prob-
leemi. Uutekortermajade ra-
jamisel tuli kinnisvarafirma-
de kõrval osanikuks omava-
litsus. Värske omanik hakkas
siingi maksma üüri linnale või
vallale (kreisile).

Riiklik üürikorterite
programm käivitus
1990. aastate lõpul
hoogsalt Poolas, Un-

garis jaTšehhis. Sealgi tehti
omal ajal rajatud paneelma-
jad korda, hooned soojustati
ning paigaldati uuedkatused
ja torustikud. Seda teed või-
nuks sammuda ka Eestis,
sest paljud asjad võeti taas-
iseseisvusaja algul üle Sak-
samaalt.

Möödunud sajandi ühek-
sakümnendate alguses Ees-
tis toimunud kinnisvara ta-
gastamise ja erastamise käi-
gus tekkis hulk sülle kukku-
nud kinnisvara omanikke, aga
ka tuhandeid sundüürnikke.
Nende probleemid on tänini
lahendamata.

Eesti on Euroopa konteks-
tis erandlik, kuna meie elamu-
fondist üle 90 protsendi kuu-
lub eraomandusse. Munitsi-
paal- ja üüripinna osa on ka-
duvväike. Kui oleks praegu-
seks hästi toimiv üüriturg,
oleksid korterid taskukoha-
sed ka neile, kes on sunnitud
töötamakodust eemal. Kui ko-
dukohas napib tööd, aga sada-
kond kilomeetrit eemal seda
pakutakse ja teenib korrali-
kult, tekibkohe probleem ela-
misega. Seda tuleb raske raha
eest kelleltki üürida. Kui olek-
sid saadaval normaalse hinna-
ga üürikorterid, võidaksid uu-
si töökohti loovad ettevõtjad
ja firmadki oleksid nõus neid
oma töötajatele rentima.

Omaette probleem on
tööjõuturule sisene-
vad noored. Kõigil
pole jõukaid vane-

maid, ostmaks järeltulijale
kohe ridaelamuboksi võikor-
terit. Enamasti tuleb läbi aja-
da raske raha eest tuba üüri-
des. Korralike üürimajade
või munitsipaalkorterite pu-
hul oleksid meilka suuremad
tööjõu kasutamise võimalu-
sed.

Pole siis imestada, kui õpe-
taja või äsja ülikooli lõpeta-
nud noor siirdub esmalt tööle
Soome või Saksamaale, teenib
seal meie mõistes 4-5 korda
rohkem ja kogub tulevikuks
raha. Koju tulles soetab tee-
nitu eest korteri.

Vahepealsetel aastatel on
mujale siirdunud Eesti riigi

jaoks kadunud tööjõud, kes ei
maksa siin makse ega toeta
meie majandust. Riikliku ela-
mufondi või üürikorterite ra-
jamine Kirde-Eestisse tooks
paikkonda kindlasti uue hin-
gamise. See tähendab uute
töökohtade loomist ning noor-
te ja elujõus töökäte pöördu-
mist paikkonda, mida paljud
peavad põlastusväärseks. Kui
riik maksaks Ida-Virumaale
tulevatele õpetajatele jaarsti-
dele ka palgalisa, poleks tule-
vikus tööjõuga probleeme.

Kurb on vaadata Koht-
la-Järve vanalinnas
räämas maju, mille
kunagi ehitasid Saksa

sõjavangid. Kvaliteedilt on
need veel praegugi heas sei-
sus, linnal pole aga raha kor-
rashoiuks. Elanikel ammugi
mitte.

Praegu on meil kõiksugu
fondid ja toetused, ent Koht-
la-Järve pole neid kasutanud,
sest kogu aur on taasiseseis-
vusajal läinud poliitilisele
kemplemisele ja poliitpropa-
gandale. Kannatavad inime-
sed. Kui linnal pole midagi
pakkuda, siis ei tule siia os-
kustöölisi ja spetsialiste.

Terve vanalinn võinuks olla
teise ilmega, aega selleks on
olnud piisavalt. Kõik onkinni
mõtlemises ja tahtmises. Sot-
se võib valitsuses nende saa-
matuse ja puudlikoera seisu-
se pärast kiruda, aga riikliku
üürifondi loomisel ajavad nad
õiget asja. Aeg üürikorterite
ehitamiseks on küps.

Praegu on meil kõiksugu fondid ja toetused, ent Kohtla-Järve po-
le neid kasutanud, sest kogu aur on taasiseseisvusajal läinud po-
liitilisele kemplemisele ja poliitpropagandale.

PÄEVA LAUSE
"Patrullitöö lisaks tei-
sele keelele on ka si-
sult ja vormilt veidi
erinev näiteks Põltsa-
maa laupäevaõhtust."

Sisekaitseakadeemia rektor
Katri Raik toob näite, miks
on kasulik tuua politseika-
dette praktikale Ida-Viru-
maale.
(Postimees, 10. mai)
maale.

LEHED EILE
EESTI PÄEVALEHT kir-

jutab, et Eesti välispoliitikas
on praegu käsil kaks ettevõt-
mist, mis seavad väikeriigi
masinavärgi tavalisest suu-
rema pinge alla.

Esimene neist on välti-
matu: tegemist on pooleaas-
tase Euroopa Liidu ülemko-
gu eesistumisega, mille jär-
jekord jõuab meieni 2018.
aasta jaanuaris. Teine aga
on kampaania, mida saame
võtta või jätta: see on 2020.-
2021. aastaks ÜRO julgeole-
kunõukogu mittealalise liik-
me kohale kandideerimine.
Otsus, kes selle koha saab,
langetatakse 2019. aastaks.

On mõneti ebaselge, mil-
line oleks ÜRO julgeoleku-
nõukogu eesistumisest saa-
dav kasu, kuivõrd tegemist
pole eriti tõhusa organisat-
siooniga nii mõnegi teisega
võrreldes. Selgemapiirilist
plusside ja miinuste esile-
toomist pole kuulda olnud,
peaminister Taavi Rõivase
meeskond paistab nägevat
peamiselt plusse. Iseenesest
poleks ju paha koos maail-
ma suurimateriikidega suu-
re laua taga olla, kuid see
iseenesest veel Eesti kaa-
lu maailmas märgatavalt ei
suurenda.

Probleem on muus. Jul-
geolekunõukogu mittealali-
se liikmekoha pärast võitle-
mine nõuab ressursse ja liik-
meks saamine pole kindel.

POSTIMEHES kirjutab
riigikogu liige ning endine
Pärnu maavanem ja linna-
pea Toomas Kivimägi, et rii-
gireform on vältimatu.

Muudatused on mööda-
pääsmatud, sealhulgas rii-
giasutuste, omavalitsuste ja
sihtasutuste arvus. Kivimä-
gi ei tea maailmas ühtegi rii-
ki, kus nii mastaapne muu-
tus oleks jõudnud loogilise
eesmärgini vaid vabataht-
liku liitumise läbi. Ei suu-
detud seda ka demokraatia
musterriikides Rootsis, Taa-
nis, Soomes.

Kui piirduda vaid vaba-
tahtliku liitumisega, siis vas-
tupidi soovitule suurenek-
sid erinevused omavalitsus-
te vahel veelgi. On küll tu-
gev ajaline surve, ent on iga-
ti ratsionaalne viia läbi nii
vabatahtlik kui sundliitmi-
ne sisuliselt korraga. Kus-
juures süüdistusedkiirusta-
mises on veidi arusaamatud,
kui asjaga on tegeldud juba
paarkümmend aastat.

Kohalike omavalitsuste
haldusterritoriaalnereform
on riigireformi esimene vaa-
tus, ent loodetavastipole see
kulminatsioon.
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Rakvere 8,
41532 Jõhvi,
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Faks 335 4441
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TIIA LINNARD 335 4451
ILJA SMIRNOV 356 6652
GERLI ROMANOVITŠ 335 4443
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Uudised
EESTI
RÕIVAS JA SIPILÄ
LEPPISID KOKKU
DIGIKOOSTÖÖ
PARANDAMISES
Helsingis töövisiidil viibiv
peaminister Taavi Rõivas ja
Soome peaminister Juha
Sipilä digiallkirjastasid teisi-
päeval ühisdeklaratsiooni
esialgse teekaardiga Eesti
ja Soome vahelise andme-
vahetuse ja e-teenuste käi-
vitamiseks.

Rõivase sõnul võimaldab
Eesti ja Soome vahelise
andmevahetuse tööle saa-
mine osutada paremaid
riiklikke teenuseid piiriüle-
selt tegutsevatele kodani-
kele ja ettevõtjatele tänu
vastastikusele andmekogu-
de kasutamise võimaluse-
le, teatas valitsuse pressi-
esindaja BNSile.

"Tahame, et 2016. aasta
lõpuks oleks meil konk-
reetsed tegevuskavad selle
kohta, kuidas ja millal alus-
tame automaatset andme-
vahetust äriregistrite, rah-
vastikuregistrite ja sotsiaal-
toetuste andmete, digiret-
septideja merenduse alal,"
ütles Rõivas. "2017. aasta
lõpuks sihime järgmisi kok-
kuleppeid maksuandmete,
haridustunnistuste, tervise-
andmete ja mitmes muus
valdkonnas."

EESTI NOORTELE
ON AUTORITEEDIKS
PEREKOND
Eesti noorte suurimad au-
toriteedid on vanemad ja
pere, selgub teisipäeval
avaldatud TNS Emori uu-
ringu tulemustest.

Küsitluses selgus, et 38
protsenti 15-25aastastest
eestimaalastest peab oma
suurimateks eeskujudeks
vanemaid ja perekonda.

"Uuringu eesmärk oli saa-
da teada, mida meie noo-
red tegelikult hindavad,
tunnevad, vajavad ja kelle
arvamust nad kuulavad,"
rääkis Emori uuringueks-
pert Tanja Kriger pressitea-
te vahendusel. "Võib-olla
veidi üllatav oli näiteks see,
et arvamusliidriteks või isi-
kuteks, kes tõeliselt korda
lähevad, on noortele üle-
kaalukalt vanemad ja pere.
Võiks ju arvata, et ideali-
seeritakse rohkem praegu-
si meediastaare," märkis
Kriger.

"Ka sõpruskond mõjutab
noorte arvamust ja käitu-
mist. Kuulsaid isikuid toodi
eeskujudena välja vähe,
sel juhul nimetati eelkõige
välismaa ettevõtjaid ja vi-
sionääre, nagu Bill Gates
ja Steve Jobs, või Eesti ja
välismaa poliitikuid, näiteks
Toomas Hendrik Ilves, Ba-
rack Obama ja Vladimir
Putin," selgitas Kriger.

TNS Emor küsitles oma
mahukas noorte käitumist
ja olemust käsitlevas uurin-
gus 1089 noort vanuses
15-25 aastat, uuringu telli-
jateks olid noorte vaade-
test ja hoiakutest huvitatud
ettevõtted. (BNS)

AUST LOOBUJA: Tumko kaitseb enda sõnul veteranide organisatsiooni

Valeri Tumko palub end
aukodaniku tiitlist vabastada

Kohtla-Järve volikogu sai äsja kaks ühe tee-~

maga seotud avaldust. Ühes palub spordivetera-
nist linna aukodanik Ilmar Taluste end sellest tiit-
list vabastada, sest äsja pälvis sama tiitli Ve-
ne asja ajav Valeri Tumko, ja teises palub seesa-
ma Tumko end nimetatud aust vabastada, sest tal-
le ei meeldi tema isiku ümber tekkinud kära.

Teet Korsten
teet@pohjarannik.ee

Kohtla-Järve linnavolikogu
esimees Riina Ivanova tun-
nistas Põhjarannikule, et vo-
likogu on saanud seoses au-
kodaniku küsimusega hiljuti
kaks pöördumist.

Taluste avaldus varasem
Varasemalepöördumisele,

mis kannab 2. mai kuupäeva,
on allakirjutanud spordivete-
ran Ilmar Taluste, kes on lin-
na aukodanik 2009. aastast.

"27. aprillil 2016. aastal
valiti linnavolikogu koos-
olekul uus linna aukodanik.
Loen seekordset volikogu
valikut täiesti sobimatuks
ja minu põhimõtetele vastu-
võetamatuks. Seetõttu pöör-
dun volikogu poole palvega
vabastada mind linna auko-
daniku tiitlist," kirjutab Ta-
luste.

Ühtlasi palub Taluste alus-
tada diskussiooni linna auko-
daniku valimise uue korra
loomiseks − "et ei esineks nii-
suguseid ebameeldivaid olu-

kordi, nagu see oli viimasel
volikogu istungil".

Äsja linna aukodanikuks
kinnitatud Tumko omakorda
tänab 6. maikuupäeva kand-
vas avalduses linnakodanik-
ke ja linnavolikogu saadi-
kuid, kes tema kandidatuu-
ri esitasid ja selle kinnitasid,
ning ütleb, et see on suur tun-
nustus MTÜ-le Kohtla-Järve
Veteranide ja Pensionäride
Sõpruskond.

Ebaadekvaatne hinnang?
"Samas kutsus mulle

Kohtla-Järve aukodaniku
tiitli andmine esile avaliku
arutelu meedias minu elu-
loo üle. Ebaadekvaatse hin-
nangu andmine mulle isiku-
te poolt, keda ma ei tunne,
on põhjustanud minu peres

ja minus endas ebamuga-
vustunde.

Arutelu minu elu üksikute
episoodide üle võib kahjusta-
da meie organisatsiooni üht-
sust, mis on lubamatu. Ma ei
kavatse astuda sõnavahetus-
se ega lükata ümber minu
kohta kirjutatud väljamõel-
disi. Vältimaks seda, et minu
isiklik elu ning tegevus Koht-
la-Järve Veteranide ja Pen-
sionäride Sõpruskonna juu-
res oleks ka edaspidi avali-
ku arutelu objektiks, võtsin
vastu otsuse loobuda mulle
antud tiitlist.

Palun linnavolikogul muu-
ta varem vastuvõetud otsust.
Olenkindel, et sõbrad jakaas-
võitlejad mõistavad ja võta-
vad mu otsuse omaks," kirju-
tab Tumko oma avalduses.

Ivanova ütles, et mõlemad
avaldused võetakse arutelu
alla järgmisel volikogu koos-
olekul, mis toimub 25. mail.
Kommenteerides aga Talus-
te kirja, lausus Ivanova: "Te-
ma mängud ei ole mulle aru-
saadavad."
Kirju minevik ja olevik

Tumko aukodaniku kandi-
datuuri toetavale kirjale kir-
jutas tänavu alla 21 inimest− teiste seas riigikogu liige
Valeri Korb. Tumko esitati
aukodaniku kandidaadiks ka
mullu ja siis oli sellel lausa
poolteistsada allkirja. 27. ap-
rillil toimunudvolikogu koos-

olekul hääletas 14 volikogu
liiget eelnõu poolt, mille järgi
linna aukodanikeks kinnita-
takse teenekaspedagoog Aa-
du Kukk ja Tumko.

Volikogu esimees Ivanova
jäi hääletusel erapooletuks
ja volikogu aseesimees Ar-
ne Berendsen ei hääletanud.
Vastu hääletasidEduard Odi-
nets, Valdor Ernits, Nikolai
Kutašov ja Zaur Abbassov.

Lisaks Kohtla-Järve pen-
sionäride elu sisustamisele
on Tumko ka Eesti Venemaa
kaasmaalaste koordinatsioo-
ninõukogu liige. Kaitsepolit-
sei on oma aastaraamatutes
kinnitanud, et tegu on Vene-
maa saatkonna kureeritava
organisatsiooniga, mille te-
gevus lähtub Venemaa välis-
poliitika eesmärkidest ja hu-
videst.

GennadiZjuganovi juhitav
Venemaa Kommunistlik Par-
tei seadis 2003. aastal Tumko
omakandidaadina üles Vene-
maa riigiduuma valimistel.

Polkovniku auastmes-
se tõusnud Valeri Tumko oli
Nõukogude okupatsiooni ajal
Jõhvis asunud tsiviilkaitse-
väeosa komandör. Tähelepa-
nuväärne, et 1991. aasta au-
gustis toimunud putši kol-
mandal päeval ilmusid Jõh-
vi sidemajja üks selle väeosa
ohvitser ja neli automaatide-
ga relvastatud sõdurit, kes
nõudsid Eesti Raadio esimese
programmi väljalülitamist.

VALERI TUMKO

Ma ei kavatse astuda sõ-
navahetusse ega lükata
ümber minu kohta kirjuta-
tud väljamõeldisi.

Valeri Tumko, Vene Föderatsiooni konsulaadi töötaja ja Moskva patriarhaadi alluvuses oleva Jõhvi õigeusu koguduse preester
tänavu 9. mail Kohtla-Järve vanalinnas toimunud nn võidupäeva üritusel. Peeter Lilleväli

LÜHIDALT
SÜÜTAJA EI PÄÄSENUD
VANGLAST VÄLJA
JÕHVI. Laupäeval, 7. mail süüta-
sid vangid neljal korral Viru vang-
la kambris voodivarustuse. Vang-
laametnikud evakueerisid sekt-
sioonides paiknevad vangid, kus-
tutasid põlengud käsi kustutitega
ja ventileerisid sektsioonid. Keegi
viga ei saanud.

Täpsemate asjaolude väljaselgi-
tamiseks alustas Viru vangla van-
gide vastu kriminaalmenetlust
karistusseadustiku paragrahvi
alusel, mis käsitleb võõra asja
süütamist.

Üks süütajatest, 19aastane
noormees, kes oleks pidanud
vanglast vabanema 10. mail,
peab nüüd vahistatuna vanglasse
edasi jääma.

Viru ringkonnaprokuratuuri abi-
prokuröri Margit Luga sõnul kandis
noormees 3kuulist vangistust ja lü-
hikese ajajooksul oli see juba te-
ma teine kinnipidamisasutuses toi-
me pandud kuritegu. Eeltoodud
asjaolu andis alust arvata, et van-
gistusest vabanedes võib ta jätkata
uute kuritegude toimepanemist.
Sellest tulenevalt taotles prokura-
tuur noormehe vahistamist.

"Kinnipeetavad peavad aru saa-
ma, et isegi vahetult enne vaba-
nemist toime pandud kuriteod
võivad saada takistuseks vaba-
dusse pääsemisel," lisas Luga.

LOODUSKAITSE SELTSI
SILLAMÄE OSAKOND SAI
30AASTASEKS

SILLAMÄE. Eesti looduskaitse
seltsi Sillamäe osakond tähistas
7. mail oma 30. sünnipäeva.
Juubelit tähistati laupäevakute,
viktoriinide ja sõpruskohtumisega
linnas asuva Langevoja joa juu-
res, mis on kaitsealaks tunnista-
tud ja korda tehtud. Viimases on
suurt rolli mänginud ka Sillamäe
rohelised.

30 aastaga on nad palju ära
teinud: osalenud aktiivselt ahe-
rainemägede haljastamises ning
andnud oma panuse Sillamäe
soojuselektrijaamas elektrifiltrite
ehitamise küsimuse lahendamis-
se ja tootmisjäätmete käitlemise
parandamisse. Looduskaitse selt-
si Sillamäe osakonna osalusel on
välja töötatud ka Sillamäe ohtlike
jäätmete käitlemise kava ja välis-
õhu monitooringu süsteem.

POLITSEI

NAISTE RÜNDAJAD
PEETI KINNI
9. mail tungiti Narvas Puškini tä-
nava trepikojas kallale 54- ja
28aastasele naisele. Politsei pi-
das kahtlustatavana kinni 66aas-
tase mehe.

Samal päeval tungiti Narvas
Joala tänaval kallale 42aastasele
naisele. Politsei pidas kahtlusta-
tavana kinni 55aastase mehe.

VEAPARANDUS
Eilses lehes ilmunud artiklis "Tu-
handed idavirulased tähistasid 9.
maid" oli ekslikult kirjas, et Silla-
mäel toimunud aktsioonil "Sure-
matu polk" tervitas osavõtjaid lin-
navolikogu esimees Jelena Koršu-
nova. Tegelikult võttis üritusest
osa linnavolikogu liige ja Sillamäe
kutsekooli direktor Inna Nazarova.

Autor palub aktsiooni korralda-
jatelt ja osavõtjatelt vabandust.
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MAJANDUS: Toetuse saamiseks tuleb palgata ühe kuu jooksul 20 inimest

Töökoha loomise toetus tekitab ettevõtjates
vastakaid tundeid

Jõhvis ja Narvas toimunud infopäeval tutvusta-~

sid töötukassa esindajad äsja valitsuse kehtesta-
tud töökoha loomise toetuse tingimusi. Ettevõtja-
telt kostis nii valmisolekut korraga 20 uut töötajat
värvata kui tõdemust, et see number käib üle jõu.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Alates 1. maist võivad Ida-Vi-
rumaal korraga vähemalt 20
pikaajalist töötutpalganud et-
tevõttedarvestada riigi toetu-
sega, mis katab poole nende
palgarahast.

Ühel tööandjate infopäeval
osalenud ettevõttel − OÜ Bal-
tika Tailor Ahtme tsehhil − on
varasemast korraga 20 uue
töötaja palkamise kogemus.

Pikk ettevalmistus
"See oli kümme aastat taga-

si, kui firma kandis veel nime
Virulane. Laiendasime toot-
mist ja moodustasime uue bri-
gaadi, kelle võtsime tööle ühel
kuupäeval. Siis ei olnud mui-
dugi mingeid toetusi, aga leid-
sime kvalifitseeritud töötajad
ja terve brigaad hakkas ko-
he tööle," rääkis õmblusfirma
personalitöötaja Pille Lulla.

Ta lisas, et 20 uue töötaja pal-
kamine ei käi päeva pealt, sel-
lele eelnes pool aastat kestnud
ettevalmistustöö. "Otsisime ak-
tiivselt inimesi, ka oma tööta-
jate kaudu. Tookord oli tööjõu
leidminenatukene lihtsam."

Lulla käis küll esmaspäeval
kuulamas, millistel tingimus-
tel makstakse uut töökoha loo-
mise toetust, kuid tunnistas, et
praegu puudub vajadus 20 uue
töötaja järele.

"Mulle tundub, et see on
suurematele ettevõtetele.
Meie tootmistsehhis on ainult
130 töötajat. Et kollektiivi 20

inimese võrra kasvatada, tu-
leks suurendadaka pinda, sest
see eeldab, et paigaldaksime
20 masinat. Meie võtaksime
tööle 3-4 inimest. Siiani ole-
me oma asjadega ise hakka-
ma saanud ja pole kasutanud
ka tavalist palgatoetust," rää-
kis Lulla.

Pealinnas asuva OÜ Multi-
pakend Tootmine omanik Bo-
riss Tšernjak tõdes samuti, et
20 uut töötajat tundub ülepai-
sutatud tingimus.

Praegu toodab ettevõte lai-
nepapist pakendeid Tallinnas,
andes tööd ligemale 45 inime-
sele. Kuigi Tšernjak mõtleb te-
gevuse laiendamisele Ida-Vi-
rumaale ja on käinud siinsetel
töömessidel tööjõudu kompa-
mas, ei soovinud ta võimalikku
töökohtade arvu öelda.

"Kõige tähtsam on see, et
projekt oleks elujõuline. Kui
see on reaalne ja investorid on
nõus oma õla alla panema, on
töökoha loomise toetus väike
rosin, mis teeb elu natukene
magusamaks. Aga toetuda sel-
lele ei saa. See on üks väike lü-
li pikas ketis (ettevõtjate toe-
tamisel), parem kui mitte mi-
dagi," märkis Tšernjak.

Koostöö töötu kassaga
Kiviõli tootmisettevõtte

OÜ Shroma omanik Teimuraz
Kardava ütles, et peab tööko-
ha loomise toetuse tingimus-
tesse veel süvenema, kuid 20
töötaja värbamine poleks ette-
võtteleprobleem, kuna plaanis
on laieneda.

Erisuguste metallkonst-
ruktsioonide valmistamise ja
paigaldusega tegelevas firmas
on praegu 95 töötajat. "Taha-
me ehitada uue tootmishoone
ja kahekordistada töötajate ar-
vu. Praegu pole lihtsalt piisa-
valt pinda, et tegevust laien-
dada."

Kardava sõnul tehakse töö-
tukassaga pikaajalist koos-
tööd. "Pidevalt võtame töötu-
kassa kaudu inimesi praktika-
le ja tööle. Umbes pooled jää-
vad pidama. Ülejäänudpooled
kas ei sobi sellele tööle või ei
tahagi tööd teha."

Töötukassa infopäeval Jõh-
vis ja Narvas osales 25 tööand-
jat.Kutsed saadeti ettevõtete-
le, kes on teada andnud soovist
laieneda või toetuse vastu hu-
vi tundnud.

Töötukassa Ida-Virumaa
osakonna juhatajale Anneki
Teelahkile jäid silma mitmed
tööandjad, kes on töökoha loo-

mise toetusest tõeliselt huvi-
tatud ja ilmselt ka oodanud, et
midagi niisugust tuleb.

"Oleme selle ise välja töö-
tanud koos töötukassa kesk-
kontori, valitsuse ja ministee-
riumiga − mina küll usun sel-
lesse."
Kaotavad oskused
ja töötahte

Mitme ettevõtja küsimust,
miks on toetuse saamise eel-
dus just 20 inimese korra-
ga palkamine, kommenteeris
Teelahk, et tegemist on ekst-
rameetmega tööandjatele suh-
teliselt lühikese perioodi jook-
sul.

"Viimase poolteise aasta
jooksul on Eesti Energiast,
Nitroferdist ja VKGst koon-
datud ligi tuhat inimest. See
tähendab, et meil on praegu
arvel väga palju oskustöölisi
ja spetsialiste, kes võiksid ko-
he tööle asuda. Kui me jäta-

me nad pikalt n-ö ripakile, siis
nad kaotavad oma oskused ja
võib-ollaka tahte töötada.Kui
töökoha loomise toetust maks-
taks ka kolme inimese palka-
misel, siis see ei annaks tule-
must tuhande inimese raken-
damisel."

Vabariigi valitsuse kehtes-
tatud töökoha loomise toetust
makstakse tööandjale, kes võ-
tab Ida-Virumaal ühe kalend-
rikuu jooksul tööle vähemalt
20 töötut. Esmase nõude täit-
misel võib tööandja saada toe-
tust iga täiendavalt tööle võe-
tud töötu eest.

Töötukassa Ida-Virumaa
osakonna tööandjate konsul-
tant Kaire Põlgaste ütles, et
toetust makstakse tööandja-
le, kes on registreeritud Ida-
Virumaal, ning ka töötamise
asukoht peab olema Ida-Viru-
maal.

"Samas võib töötaja koman-
deeridaajutiselt mujale tööle,

kuid põhitöökoht peab olema
Ida-Virumaa," ütles Põlgaste.

Uue meetmega hakkab riik
hüvitama 50 protsenti tööta-
ja brutopalgast maksimaal-
selt ühe aasta jooksul. Toe-
tuse ülempiir on kahekordne
töötasu alammäär ehk 860 eu-
rot. Kui töötu võetakse tööle
lühemaks ajaks kui 12 kuud,
aga vähemalt kuueks kuuks,
makstakse toetust poole töö-
aja eest.

Tööandjate küsimusele, mis
saab toetusest siis, kui sellega
värvatud töötaja otsustab lah-
kuda, vastas Põlgaste, et ini-
mest kinni hoida ei saa. Kui
töötaja lahkub omal soovil, ei
pea saadud palgatoetust tagasi
maksma. Samas saab palgata
uue töötaja sama toetusega.

Töötajateks saab värva-
ta inimesi, kes pole vähemalt
kuus kuud töötanud (lubatud
on ajutine hõivatus vähemkui
30 päeva). "Kui inimene on
meil arvel ja läbinud näiteks
tööpraktika, siis seda ei võrd-
sustata töötamisega," rääkis
Põlgaste.

Tema sõnul saab koos uue
toetusega kasutada ka teisi
töötukassa teenuseid, näites
koolitust, tööpraktikat ja tugi-
isiku teenust. "Võimekorralda-
da ka värbamisüritusi sobiva-
te töötajate leidmiseks."

Möödunudnädalal oli Eesti
keskmine registreeritud töö-
tuse määr 4,7 ja Ida-Virumaal
11,9protsenti.

TEIMURAZ KARDAVA
Tahame ehitada uue toot-
mishoone ja kahekordistada
töötajate arvu.

Boriss Tšernjak (paremal) käis Ida-Viru tööjõu luurel märtsis toimunud Jõhvi töömessil ning on
tootmise laiendamise plaanidesse pühendanud ka töötukassa Ida-Virumaa osakonna juhataja
Anneki Teelahki. Peeter Lilleväli
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NÄDALALÕPUS
LÕPP HEAD HINNAD!

LISAKS KÕIK TAVAHINNAGA
TOOTED 10% SOODSAMAD!

LÕPP HEA!
HINNAD ALL KUNI

-35%
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KAOVAD ÄRA: Kaks kolmandikku HIV-nakatunuid jätab ravi pooleli

Eesti püsib uute HIV-juhtude poolest
Euroopa Liidus esikohal

Kui arst Nelli Kalikova 20 aasta eest hoiatas, et~

Eestis võtab maad HIV-epideemia, ei pööranud polii-
tikud sellele tähelepanu. Nüüd, kus Eesti püsib aas-
taid uute HIV-juhtude poolest Euroopa Liidus esiko-
hal ning kolme riigi suursaadikud on kutsunud Eestit
üles epideemia ulatust tunnistama, on valitsus eral-
damas HIV ja narkomaania ennetustegevusteks li-
saraha ning poliitikud asunud looma erikomisjoni.

Tiia Linnard
tiia@pohjarannik.ee

Metadooniasendusravi Eestis-
se tooja arst NelliKalikova lõi
juba 1990. aastatel trummi,
hoiatades HIV-epideemia tule-
ku eest. 2000. aastate alguses
oli see olukord käes: HIV-epi-
deemiapuhkes meil samal ajal
kui Peterburis, kust Narvani
on väga lühike maa.

"Neli aastat enne epideemia
puhkemist oli valitsus teadlik
sellest, et epideemia on tule-
mas, et sihtgrupiks on süsti-
vad narkomaanid, et esimese-
na satuvad löögi alla Narva ja
Tallinn. Tollel ajal ennetuseks
eraldamata jäänud 5-10 miljo-
nit krooni tingivad praegu ju-
ba kümme korda suuremad
kulutused tagajärgede likvi-
deerimiseks − ja vajalik sum-

ma tulevikus aina suureneb,"
märkis Kalikova mõnedaastad
hiljem antud intervjuus, et en-
netustööga on jäädud hiljaks.

Aastal 2016 jääb üle tõdeda,

et Eesti püsib järjekindlalt uu-
te HIV-juhtude poolest Euroo-
pa Liidus esikohal. Kui Eestis
registreeritakse 100 000 elani-
ku kohta ligemale 25 uut HIV-
juhtu, siis Euroopas keskmi-
selt kuus.
Suursaadikute pöördumine

Ühendkuningriigi, Soome ja
Ameerika Ühendriikide suur-
saadik esitasid tänavu veeb-
ruaris riigikogu põhiseadusko-
misjonile pöördumise, kus kut-
susid Eestit üles viimaks ome-
ti HIV-epideemia ulatust tun-
nistama ja looma probleemi la-
hendamisele pühendunud eri-
komisjoni.

Tervise arengu instituudi
nakkushaiguste ja narkomaa-
nia ennetamise osakonna ju-
hataja Aljona Krubatova tõdes
pärast suursaadikute kirja Vi-
kerraadiole antud intervjuus
olukorra tõsidust ja täpsustas,
et Eestis HIV-epideemiat siis-
ki ei ole, küll aga on tegemist
kontsentreeritud epideemiaga,
mis tähendab HIV väga kõr-
get levimust riskirühmades,
kelleks on narkootikume süs-
tivad inimesed ja nende sek-
suaalpartnerid.

Valitsus eraldab lisaraha
Möödunud kuul jõudis va-

litsus põhimõttelisele kok-
kuleppele, et HIV ja narko-
maania raviks ja ennetus-
tööks eraldatakse riigieelar-
vest aastatel 2017-2020 kok-
ku 2,4 miljonit eurot lisaraha.
See tähendab, et lisaks HIV
ja narkomaania ennetustege-
vuste aastaeelarves seni ka-
vandatud 5,4 miljonile euro-
le antakse igal aastal juurde
veel 600 000 eurot.

Tervise- ja tööministri Jev-
geni Ossinovski sõnul aitab
see märkimisväärselt suuren-
dada teenuste mahtu ning on
suur samm lähemale eesmär-
gile vähendada uute HIV-juh-
tude arvu poole võrra.

Lisavahenditest laiendatak-
se muu hulgas integreeritud

opioidsõltuvuse asendusravi ja
HI-viirust hävitavate antiret-
roviirusravimitega ravi lisaks
Tallinnale Ida-Viru keskhaig-
lasse ja Narva haiglasse ning
alustatakse statsionaarset võõ-
rustusravi Ida-Virumaal.

Eelmisel nädalal HIV en-
netustegevusega Ida-Viru-
maal tutvunud riigikogu sot-
siaalkomisjoni liikmed Mai-
re Aunaste, Dmitri Dmitri-
jev ja Liina Kersna ning ko-
misjoni esimees Aivar Kokk
ja aseesimees Monika Hauka-
nõmm kohtusid ka narkomaa-
nide nõustamisega tegeleva
MTÜ Allium juhi Vjatšeslav
Akimoviga.

"Riigieelarvest eraldatakse
järgmisel aastal veel 600 000
eurot HIV ennetustegevuseks
ja teenuste mahu suurendami-
seks. Kuna enamik HI-viiru-
se kandjaid on narkomaanid,
siis probleem on kompleksne
ja seda saab lahendada pere-
arstide, MTÜde, terviseame-
ti, haigekassa ja tervise aren-
gu instituudi koostöös," ütles
Kokk ning lisas, et sotsiaalko-
misjon soovib välja selgita-
da koostöö kitsaskohad ja res-
sursside suunamise vajaduse.

Pole surmahaigus
Liina Kersna sõnul võtab

riigikogu praegune koosseis
HIV ennetustegevuse teemat
väga tõsiselt. "Suur hulk sel-
le teema üle südantvalutajaid
on koondunud Vilja Toomas-
ti ümber [Toomast on samu-
ti riigikogu sotsiaalkomisjoni
liige − toim.], kes tegeleb vä-
ga aktiivselt riigikogus eriko-
misjoni moodustamisega, mis
aitaks seda teemat koordinee-
rida eri riigiasutuste vahel ja
aitaks hoida seda teemat pi-
devalt pildis," märkis Kersna,
kes samuti toetab erikomisjoni
moodustamist. "Parema koor-
dineerimisekorral saaks HIV
ja narkomaania raviks ja enne-
tustegevuseks mõeldud raha
efektiivsemalt kasutada."

MaireAunaste on teinud te-

leajakirjanikuna töötades saa-
tesarja "Meie", kus ta käsitles
ka narkomaania teemat. "See
oli 12 aastat tagasi, kuid sel-
le ajaga pole midagi muutu-
nud," märkis ta. "Samas ini-
meste suhtumist, et las need
narkomaanid surevad lihtsalt
ära, ärgem nende peale raha
raisakem, on küll vähemaks
jäänud."

Sotsiaalkomisjoni esime-
he Aivar Koka sõnul tuleb
hea seista selle eest, et vii-
rusekandjad saaksid korrali-
kult ravi ega jätaks ravi poo-
leli. "Kaks kolmandikku neist
kaob praegu ära."

Kokk tõdes, et tänapäeva
ravimid pole võrreldavad 10
aasta tagustega: "Need kuul-
sad kunstnikud ja lauljad, kes
toona aidsi surid, oleksid sel-
listeravimitega siiani elus. Tä-
napäeval pole see enam sur-
mahaigus, vaid haigus, mida
on võimalik raviga kontrolli al-
la viia. Sellest on paraku väga
vähe räägitud."

HIV-test kõigile
Alliumi juhataja Akimovi

sõnul tuleb Eestil kanda hoolt
selle eest, kuidas täitaEuroopa
Liidu direktiivi, mis näeb ette,
et 2020. aastaks peab olema 90
protsenti HIV-kandjaid avas-
tatud, ravile saadetudning ra-
vitud sedavõrd tulemuslikult,
et nende inimeste immuunsüs-
teem normaliseeruks. "See on
võimalik, kui HIV-testi tegemi-
ne muutub inimeste seas ene-
sest mõistetavaks, kui selles-
se hakatakse suhtuma kui ta-
valisse meditsiinilisse protse-
duuri," sõnas ta. "Ja kui me ei
kaota neid inimesi, kes on ra-
vi alustanud."

Miks HIV-nakatunud ravi
pooleli jätavad?

Akimovi sõnul on põhjus vä-
ga pragmaatiline: "Niipea kui
viirusekandja immuunsuse ta-
se ravi toimel tõuseb, jääb ta
ilma töövõimetuspensionist. Et
raha mittekaotada, jäetaksegi
ravi pooleli."

EDETABEL, MIDA JUHIVAD TALLINN JA IDA-VIRUMAA
* 2015. aastal diagnoositi kõige rohkem HIV-nakkust Tallinnas − 132 isikul − ja Ida-Virumaal −

112 isikul, neist 53 Narvas.
* Kokku on aastate jooksul Eestis HI-viirus diagnoositud 9263 inimesel, sealhulgas aids 453 inimesel.
* 51,9 protsenti nakatumisjuhtudest leidis oletatavalt aset sugulisel teel, 20,4 protsenti narkootiliste

ainete süstimisel.
* Mehi nakatus mullu 167, neist kõige rohkem 30-34aastasi − 42 isikut. Kõige vanemad nakatunud

mehed olid 65-69aastased, kõige noorem vanusekategoorias 5-9 aastat.
* Naisi nakatus mullu 103, neist kõige rohkem 25-29aastasi − 22 isikut. Kõige vanemad nakatunud

naised olid 60-64aastased, kõige nooremad olid 15-19aastased.
* Mullu diagnoositi HIV-tõbe ehk aidsi kõige rohkem Tallinnas − 7 isikul − ja Ida-Virumaal − 6 isikul.
* Tänavu on Eestis diagnoositud 69 HIV-nakatunud isikut, neist 33 Tallinnas ja 27 Ida-Virumaal.

Allikas: terviseamet

MAIRE AUNASTE

Inimeste suhtumist, et las
need narkomaanid surevad
lihtsalt ära, ärgem nende
peale raha raisakem, on vähemaks jäänud.

Riigikogu sotsiaalkomisjon eesotsas komisjoni esimehe Aivar Kokaga (vasakul) uuris eelmisel
nädalal Kohtla-Järvel üle kümne aasta tegutseva narkomaanide nõustamiskeskuse Allium
juhatajalt Vjatšeslav Akimovilt, mida saaks riigikogu kui seadusandja teha narkomaanide ravi,

reha bilitatsiooni ning HIV ja narkomaania ennetustöö parandamiseks. Peeter Lilleväli
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Politsei-ja Piirivalveamet

Politsei- ja Piirivalveamet on Eesti suurim riigiasutus, mis hoolitseb selle eest, et meie riigis oleks
turvaline elada.

kes oma igapäevatöös
• korraldab prefektuuri sise-ja väliskommunikatsiooni eesti ja vene keeles;
• tegeleb meediasuhtlusega, sh proaktiivne kommunikatsioon ja päringutele vastamine;
• kirjutab teateid ja muid tekste;
• esindab organisatsiooni avalikkuses ja avalikkust organisatsioonis;
• on hea partner kolleegidele ja ajakirjanikele.

Ootame Sind kandideerima, kui Sul on
• soovitavalt kõrgharidus meedia või kommunikatsiooni erialal või varasem

kommunikatsioonitöökogemus;
• väga hea eneseväljendusoskus kõnes ja kirjas;
• eesti keele oskus kõrgtasemel (Cl) ning väga hea vene keele oskus nii kõnes kui kirjas;
• huvi Eesti ühiskonnas toimuva vastu;
• väga hea suhtlusoskus ning positiivne suhtumine;
• B-kategooria juhiluba.

Pakume Sulle
• Eesti põnevaimat kommunikatsioonitöökogemust;
• võimalust saada vahetult osa politseitööst;
• ägedat meeskonda ja kaasaegset töökeskkonda;
• tööd, mis teeb maailma paremaks;
• konkurentsivõimelist töötasu.

Töökoht asub Jõhvis.
Lisainfo: Tiia Sirelpuu, telefon 612 3448.

Kommunikatsioonibüroo otsib oma sõbralikku meeskonda

IDA PREFEKTUURI KOMMUIMIKATSIOOIMIJUHTI,

Elulookirjeldusi (CV), motivatsioonikirja ning eestikeelset esseed (kuni 5000 tähemärki) teemal
«Politsei suhtlus avalikkusega - miks ja kuidas?" ootame hiljemalt 20. maiks 2016 e-posti aadressile
tila.sirelpuuta politsei.ee
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TAGURPIDI ASJAAJAMINE: Laenuotsus tehakse, kui summa pole selge

Kiviõli soov laenu võtta põhjustab pahameelt
Kiviõli opositsioon on seda meelt, et Viru täna-~

va rekonstrueerimist ja laenu võtmise otsustamist
tehakse volikogus tagurpidi: laenuotsus tuleb en-
ne, kui on selge, kui suurt summat vajatakse.

Gerli Romanovitš
gerli@pohjarannik.ee

"Keegi ei vaidlusta seda, et Vi-
ru tänav on vaja korda teha.
Meile käib vastukarva see, et
asju tehakse tagurpidi ja kii-
rustades," ütles Isamaa jaRes
PublicaLiidu (IRL) nimekirjas
volikokku pääsenud Risto Lin-
deberg.

Summa pole teada,
aga otsus tehakse

Kolm aastat tagasi tellisKi-
viõli linn Viru tänava rekonst-
rueerimisprojekti. Selle pro-
jekti kohaselt oleks tee re-
konstrueerimine omal ajal läi-
nud maksma üle miljoni euro.
Nüüd, kui ehitushinnadon lan-
genud ning osa toona planeeri-
tud tegevusi, nagu näiteks bus-
sijaama ehitamine Viru täna-
va äärde, ei ole päevakorras,
oleks selle maksumus oluliselt
odavam.

"Võimalik, et see summa,
mis kuluks, oleks suurem kui
alternatiivina arutlusel olev
teekatte vahetamine, aga sa-
mas on meil selge ettekujutus,
milline see tee saab olema, ja
asju võib teha ka etapiviisi,"
arvas Lindeberg. Nii näiteks
võib lõiku lühendada, jätta esi-
meses etapis tegemata näiteks
selle osa, mis puudutab kõn-
niteid. "Samuti oleks mõist-
lik kaasata Viru tänava äärde
jäävad ettevõtted, kes võiksid
oma parkimiskohtade ja sisse-

sõitudeparandamiseks rahali-
selt panustada," pakkus ta.

Samuti on IRLi fraktsiooni
sõnul arusaamatu, miks laenu
võtmise ja tööde alustamise-
ga selline tuli takus on. "Kõige-
pealt peaks meil olema etteku-
jutus, milline see tänav tuleb,
ja selge, kui suur summa selle
kordategemiseks kulub. Alles
siis peaks tegema laenuotsuse.
Meie aga teeme tagurpidi," üt-
les ta ning lisas, et pole saanud
vastust ka küsimusele, milline
on tee uuendamise osas linna-
valitsuse seisukoht.

Keegi ei tea praegu täp-
selt öelda ka seda, milline on
tee lihtsalt asfaldiga katmise
maksumus, sest projekteeri-
mistööd pole tehtud. Ometi toi-
mus viimasel volikogu istungil
pangalaenu võtmise, riigihan-

ke korraldamiseks loa andmi-
se ja laenulepingu sõlmimise
esimene lugemine ning järg-
mine kord tehakse ilmselt ot-
sus.
Järgmiseks korraks
asi selge

Sel nädalal kohtusid linna-
valitsuse esindajad eelmise,
2012. aastal valminud projek-
ti koostajatega, et uurida, kas
toonaseid andmeid saab kasu-
tada uue töö puhul nii, et pro-
jekteerimise maksumus po-
leks ülemäära suur. Projektee-
rija lubas paari nädala jook-
sul teha ka arvutused, milline
võiks olla ehitusmaksumus, ju-
hulkui loobutakse esialgu pla-
neeritud tee kitsendamisest ja
asendatakse see olemasoleva
teekatte uuendamisega.

"Järgmisel volikogul saa-
me öelda juba konkreetse-
mad numbrid, mis teevad ot-
sustamise selgemaks ja liht-
samaks," kinnitas Kiviõli linna-
pea Nikolai Vojeikin. Tema sõ-
nul kinnitas projekteerija se-
da, et teekatte vahetamine on
oluliselt odavam ja kiirem la-
hendus kui kogu projekti ellu-
viimine, ning Kiviõli on hetkel
hinnatundlik ja peab säilitama
konservatiivset joont, et mit-
te oma eelarvet uppi lüüa. Pii-
ri tahetakse pidada mitte see-
tõttu, et linna laenukoormus
oleks liiga suur, vaid pigem
kartuses, et Kiviõli Keemia-
tööstuse keeruline olukord ei
parane niipea ja see mõjutab
ka linna sissetulekuid.

"Selge on aga ka see, et me
ei pea mitte ainult lammuta-
ma, vaid ka ehitama," tõdes
linnapea, et arengud on vaja-
likud.

IRLi hinnangul oleks en-
ne tegemist põhjalik kaalu-
mine ja rahaline selgus oluli-
sed ka Kiviõli tulevastele lii-
tumispartneritele, sest laenu
maksmine jääb hiljem juba
uue omavalitsuse kanda. Sa-
muti oleks pidanud neid vara-
kult sellisest võimalusest tea-
vitama, seda enam, et Kiviõli
volikogu esimees Eldur Lain-
järv on rääkinud ka võimalu-
sest, et laen kustutatakse ühi-
nemistoetusest.

Kiviõli laenuvõtmine teeb

murelikuks nende liitumis-
partneri Lüganuse, kelle lae-
nukoormus on praegu liituja-
test madalaim. "Nüüd mõtle-
me meiegi, kellele me oma ra-
ha hoiame. Investeeringute ni-
mekiri tuleks üle vaadata ja
osa nendest veel enne ühine-
mist ära teha," ütles Lüganuse
vallavanemViktor Rauam. Te-
ma sõnul võib tekkida olukord,
kus ühinemitoetus on jagatud
ja otsas veel enne, kui reaal-
se tegevuseni jõutakse. Selli-
ne laenuvõtmine ja mõninga-

te investeeringute ärategemi-
ne kiiruga enne liitumist levib
lainena ilmselt üle Eesti.

Ühinemispartnerid aga sel-
les osas midagi tehaei saa. Iga
omavalitsus otsustab ise. "Sel-
ge on see, et see tänav tuleb
korda teha. Ilus oleks muidugi
olnud sellest partnereid teavi-
tada," ütles Sonda vallavanem
Andrea Eiche.

Vojeikini sõnul laenuvõtmi-
sest ja tee-ehitusest oma part-
neritega järgmisel kokkusaa-
misel 10. mail ka räägitakse.

RISTO LINDEBERG

Meile käib vastukarva see,
et asju tehakse tagurpidi ja
kiirustades.

Kiviõli Viru tänava remondi vajalikkuses ei kahtle keegi. Küsimus on selles, kas rekonstrueerimistööpeaks olemapõhjalik või piirduma katte jamärgistuse uuendamisega.arhiiv
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TEATED

Komisjonikauplus HEA
võtab elanikelt müüki

kõiki kodu-ja aiakaupu,
antiikseid esemeid.
Jõhvi Kaubakeskus

(Keskväljak 6, nullkorrus)
Tel 337 1488.

KOHTLA VALLAVALITSUS TEA-
TAB, et on algatanud Kohtla Val-
lavolikogu 04.05.2016 otsusega
nr 92 Roodu külas Tarumipesa
maaüksusel (32001:001:0175) de-
tailplaneeringu koostamise ja jät-
nud algatamata keskkonnamõju
strateegilise hindamise (KSH).
Planeeringu eesmärk on planeerin-

TEENUS

Kanalisatsiooni-ja reovee ärave-
du. Kanalisatsioonikaevude pu-
hastamine. Mitmesugused makse-
võimalused. Tel 512 1495.

Teeme üldehitustöid. Täpsem in-
fo www.ecomodehitus.ee või tel
5392 2344.

EHITUS

MÜÜK

OÜ Banneks PARIMAD HINNAD:
sae-ja höövlimaterjali hind alates
180 €; sisevoodrilaud al 4.20 €/

m²; välisvoodrilaud al 5,70 €/m²;
saunavoodrilaud, saunalavalaud,
terrassilaud ~ küsi hinda! Tammi-
ku alevik, Tammiku põik 1 (endine
Tammiku kaevandus). Tel 5665
2952, 336 0999.

Müüa poorbetoonkillustikku. So-
bib kergpinnase täiteks. Täitema-
terjali hind 1,20€/ m³. Ei sisalda ko-
haletoomise maksumust. Tel 334
2443.

MÜÜK
Küttepuud (saetud, lõhutud) ja ehi-
tuslik saematerjal. Tel 552 5322.

Lõhutud küttepuud (kask, lepp,
segapuu). Mõõdud tellija soovi jär-
gi. Kohaletoomine tasuta. Tel 5661
8913.

Saematerjal ja saetud, lõhutud
küttepuud KOHALETOOMISEGA
(kask, must lepp, segapuu ja met-
sakuiv). Tel 522 3746, www.traiks.
ee.

Lõhutud küttepuud (koormasse
laotud; äsja raiutud ja poolkuiv
kask; must lepp). Kogus õige! Tel
5332 2774, www.anderson.ee.

SÕIDUKID

MÜÜK
Müüa VAZ 21063.

Tel 5356 7561.

TERVIS

Parapsühholoogiline abi 14.mail
Jõhvis (Jõhvi Kontserdimaja). Al-
bert Stepanjan aitab vabaneda al-
koholi-ja nikotiinisõltuvusest, liig-
sest kaalust, stressist, deperssioo-
nist jm probleemidest. Registreeri-
mine tel 508 8237. www.stepanjan.
com.

TÖÖ

PAKUN TÖÖD
Pakun tööd kogenud võsalõikaja-
tele Soomes (eelistatud oma töö-
riistadega). Tel 5344 3113.

KUHU MINNA

15. mail KIVIÕLIS Viru tänav 6
asuvas pargis MAILAAT. Info tel
5563 3677.

OST

OÜ Estest PR OSTAB metsa-ja
põllumaad. Tel 504 5215, 514
5215, info@est-land.ee.

KAARDID ENNUSTAVAD. Tel 900
1727. 24 h. Hind 1,09€/minut.

Ohtlike puude langetamine, puu-
de hooldustööd. Tel +372 5690
2116, e-post loodushooldus@
gmail.com.

Killustik, liiv, aheraine, sõnnik
koos kohaletoomisega. Veoteenu-
sed kalluriga MAZ. Tel 5664
8482.

POLSTERDAN uksi kunstnaha-
ga. Tel 5804 9581.

vald; tel 337 3348; e-post koht-
lavv@kohtlavv.ee), koostamise kor-
raldaja on Kohtla Vallavalitsus (Jär-
ve küla 2-10, Kohtla vald; tel 337
3348; e-post kohtlavv@kohtlavv.
ee). Strateegilise planeerimisdoku-
mendi koostamise ja KSH algata-
mata jätmise otsusega on võimalik
tutvuda Kohtla vallakodulehel www.
kohtlavv .ee ning tööpäevadel Koht-
la vallavalitsuses (Järve küla 2-10,
Kohtla vald).

guala kruntideks jaotamine, maa-
kasutuse sihtotstarbe muutmine,
ehitusõiguse määramine, tehnovõr-
kude ja -rajatiste asukoha määra-
mine, tänavate maa-ala ja juurde-
pääsu ning liikluskorralduse mää-
ramine, mille tulemusel arendatak-
se välja spordikeskuse terviklik
kompleks, mis tagab aastaringseid
sportimise, treenimise ja aktiivse
puhkuse võimalusi. Planeeringuala
suurus on 41 754 m². KSH jäeti al-
gatamata, kuna kavandatud tege-
vuse iseloomu ja paiknemist arves-
tades ei ole oodata detailplaneerin-
gu elluviimisel olulist keskkonnamõ-
ju. Strateegilise planeerimisdoku-
mendi koostamise osapooled:
koostamise algataja on Kohtla Val-
lavolikogu (Järve küla 2-10, Kohtla

"Inimloomad ja loominimesed"
Tõnu Talve teosed

12.-31.05.2016
Avatud E-R kella 11-19,

kontserdipäevadel kella 20.30ni.

Avaldame siirast kaastunnet
abikaasale japojale perega

Feliks KANGURI
kaotuse puhul.
Perekond Traks

Jäid tühjaks õu ja tuba,
ei ava käsi koduväravat ...

Mälestame sügavas leinas

Priit METSA
ja avaldame kaastunnet

lahkunu omastele.

Naabrid Lehtpuud, Vodjad, Koll

Tuul puude ladvus
tasakiigub,
me vaikses leinas
langetamepea...

Sügav kaastunne Arnole
perega kalli ema

Helga ILVESE
surma puhul.

Perekonnad Anger, Hartman,
Kaldaru, Kilumets, Männi, Mägar,

Peenema, Illar ja Riina

Iga lahkumine on raske,
iga teelesaatminekurb …

Südamlik kaastunne
Mari Metsale

isa
surma puhul.

Illuka koolipere
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KUURORT TÄNAVU KENAMAS
RÜÜS
Narwa-Jõesuus on läbiwiidud
suured ülesehitamistööd, mille
läbi nüüd kuurort on tõusnud
esimeseks kuurordiks Eestis.

Narwa-Jõesuu kuurhoonele on
kolmas kord peale ehitatud,
mille läbi on juure saadud 24
mugawat tuba ja 2 wannituba.
Nüüd on N.-Jõesuu kuurhoone
Pärnu kuursaalist 25% suurem.

Rannahoone rõdu on 3 korda
suuremaks ehitatud. Wihmase
ilma puhul wõiks hoones wiibi-
da umbes 200 inimest.

Narwa-Jõesuhu on ehitatud
kaks uut sadamat: üks sadam
ühes ooteruumiga on ehitatud
endisesse kohta ja teine sadam
uude kohta.

Mereranda on sisse seatud
elektriwalgustus. Merre ehita-
takse weel juure üks suur parw
suplejate jaoks. Hüppetorn on
juba olemas. (Põhja Kodu, 8.
mai 1936)

KAINESTAVAD NUMBRID
Kuigi Ida-Virust kõnelevate po-
liitikute sõnavara arsenalis on
viimastel aastatel püsikoha sis-
se võtnud väljendid selle maa-
konna kiirest ja tormilisest
arengust, toovad aeg-ajalt mõ-
ned emotsioonidevabad aruan-
ded siiski tagasi reaalsusesse,
kus rahuloluks ja veel vähem
hõiskamiseks erilist põhjust po-
le.

Viimaseks tõestuseks selle
kohta on eile maksuameti poolt
avalikustatud andmed Eesti ela-
nike 2005. aasta tulude kohta.
Kui maakondade lõikes on ta-
beli tipus oodatult Harjumaa,
mille elanikud deklareerisid
oma keskmiseks aastatuluks
127 500 krooni, siis tabeli vii-
mane on 72 000 krooniga Ida-
Virumaa. Harjumaa elanike tu-
lud olid mullu Ida-Virumaa ela-
nike omadest seega peaaegu
kaks korda suuremad. (Põhja-
rannik, 10. mai 2006)

Oma linnajooksu saab nüüd ka
Sillamäe
Sel laupäeval toimubesimest
korda ka Sillamäel oma lin-
najooks, mis kannab trepi-
jooksu nime.

Ürituse peakorraldaja, Sil-
lamäe gümnaasiumi direkto-
ri Arno Kaseniidu sõnul on
oma rahvajooks kõigil Ees-
ti suurematel linnadel. "Lin-
natänavatel toimuvad rahva-
spordiüritused on üks pare-
maid mooduseid, kuidas ini-
mesi spordi juurde meelitada
ja samas ka oma linna tutvus-
tada.Sillamäelpole sellist üri-
tust varem olnud," selgitas ta,
miks niigi ülitihedasse Ida-Vi-
ru jooksukalendrisse veel üks
uus üritus lisandub.

Jooksule nime valimisel
võttisKaseniit malliPärnust.
Seal toimub olümpiahõbeda
Jüri Jaansoni eestvedamisel
kahe silla jooks, kus osaleb
tuhandeid inimesi. "Meil on
ka mitu silda. Aga jäime lõ-

puks trepijooksu juurde, sest
üheks Sillamäe sümboliks on
uhked trepid," sõnas ta.

Nimi ei tähendaaga sugu-
gi seda, etkogu rada üksnes
mööda treppe kulgeks. Tre-
pid hõlmavad linnas kulgeva
viie kilomeetri pikkuse ringi
lõpuosast vaid väikese osa.
Neid mööda tõustakse me-
re äärest üles kultuurimaja
juurde ja sealt jääb spordi-
keskuse juures asuva finišini
veel 300-400 meetrit. "Meie
raja eripära on, et see kulgeb
ligemale kolme kilomeetri
ulatuses piki mererannikut,
kust avaneb vaade nii Soo-
me lahelekui Sillamäe sada-
male. Minu teada saab Ees-
tis toimuvatest suurematest
jooksudest vaidTallinnas Pi-
rital nii pikalt merevaadet
nautida," ütles Kaseniit, soo-
vitades neil, kellele pole tu-
lemus protokollis esmatäh-

tis, jälgida ka seda, mis ra-
ja äärde jääb − muu hulgas
Eestis ainulaadset Sillamäe
kesklinna arhitektuuri.

Sillamäe trepijooksu prog-
rammis on 10km jooks, 5km
jooks ja kõnd ning 3 km pik-
kune noortejooks. Laste- ja
tillujooksud toimuvad Silla-
mäe staadionil. Lastejooksud
algavad 14.mail kell 10, pike-
mate distantside stardid an-
takse alates kella 10.50st.

Kui esimesel aastal arves-
tab Kaseniit kuni paarisaja
osalejaga, siis mõne aasta
pärast sooviks ta stardis nä-
ha juba poolt tuhandet jooks-
jat-kõndijat. "Kui Rakverel
on õnnestunud oma öö jook-
sust teha tuhandeid inimesi
kokku toov üle riigi tuntud
üritus, siis Sillamäe jaoks
peaks olema viissada osale-
jat jõukohane eesmärk," sõ-
nas ta. (PR)

Sillamäe trepijooksu rada hõlmab ka üles rühkimist kultuurimaja juurde jäävatest uhketest
treppidest. Matti Kämärä

Sallivuspäeval
keskendutakse
koolikiusamisele
12.mail, üle-eestilisel sallivus-
päeval, kogunevad Ida-Viru
kooliõpilased Jõhvi gümnaa-
siumi, et arutleda koolikiusa-
mise ja ideaalsekoolikeskkon-
na loomise üle.

Eesti õpilasesinduste liit on
koostöös lastekaitse liidu ja
MTÜga Foorumteater käima
lükanudprojekti ''Salliv kool'',
mille eesmärk on tõstatadaüle
Eesti koolikiusamise temaati-
kat.

Projekt keskendub otseselt
ideaalse koolikeskkonna loo-
misele, teadvustades nii õpi-
lastele kui ka õpetajatele, et
parima hariduse saab koolist,
kus valitseb harmooniline ta-
sakaal. Kulminatsiooniks on
12. mail toimuvad üle-eesti-
lised sallivuspäeva foorum-
lauad, mille teemad on salli-
vus, kiusamine, hoolimine ja
märkamine.

"Arvestame 50 osalejaga ja
loodame, et tuleb piisavalt hu-
vilisi. Tegemist on aktuaalse-
te ja oluliste teemadega. Kui ei
ole soovikaasa rääkida, võib re-
gistreeruda ka kuulajaks," ütles
korraldusmeeskonna liige Kir-
sika Liiva.

Arutelusse on kaasatud ne-
li eksperti, kellel on kogemusi
koolikiusamisega, kes puutu-

vad ametialaselt kokku noortega
ja soovivad muuta koolikeskkon-
da paremaks. Jõhvis on eksper-
tideks Järva-Jaani gümnaasiu-
mi direktor Raigo Prants, noor-
soopolitseinik Svetlana Safrono-
va, kliiniline psühholoog Marju
Käär st ja Jõhvi gümnaasiumi
õpetaja Hristo Neiland.

Arutelu Jõhvi gümnaasiumis
algab kell 9.30 osalejate regist-
reerimisega ning lõpeb umbes
kell 14.30. Täpsemat infot saab
sallivuspäeva foorumlauaFace-
booki lehelt. (PR)

Svetlana Safronova. arhiiv

Kukrusel mängitakse
Põhjasõda
Sellel laupäeval toimub Kuk-
ruse mõisa pargis Põhjasõja
näidislahing, kus relvile asu-
vad sõjaajalooklubid kõikidest
ümbruskonna riikidest.

Kui sõjaajalooklubid teevad
Põhjasõda imiteerivaid lahin-
guproove juba laupäeva hom-
mikust alates, siis pärastlõu-
nal, kell 15.30antakse näidisla-
hing publikule Kukruse mõisa
pargis, sealsamas on üles sea-
tud ka ajalooline laager.

Põhjasõja näidislahingut
peavad sõjaajalooklubid kõiki-
dest naaberriikidest.Kohal on
nii Rootsi, Soome, Venemaa,
Läti kui Eesti klubid.

Näidislahingus kasutatava-
te imitatsioonivahendite tõttu
peavad pealtvaatajad arvesta-
ma müraga. Selle tõttu ei ole
soovitatav lahingut vaatama

tuua alla kuue
aasta vanuseid
lapsi.

Laupäev
Kukruse mõi-
sas saab jät-
ku muuseumi-
ööga, mil kella
18-23 on muu-
seum vaatami-
seks avatud tasuta. Küll peab
lisatasuga arvestama atrakt-
sioonidepuhul. Nii näiteks saab
rõivaid sel päeval passitada ja
nendes pildistada vaid lisatasu
eest.

Kell 19 toimub mõisas koh-
tumine rännumees Tiit Pruuli-
ga (pildil), kes pajatab oma vii-
masest Alaska reisist. Sel ajal
on muuseum külastamiseks su-
letud. Kohtumine kestab kuni
poolteist tundi. (PR)

Veikko Tihvan oli Lätis
võidukas
NädalavahetuselLäti meistri-
võistlustel jahilaskmise klas-
sis Sporting näitas kindlat när-
vi esikoha saavutanud Veikko
Tihvan (pildil). Võit aga ei tul-
nud kergelt ja pinge säilis lõ-
puni.

Esimeses ringis tabas Tih-
van märki 83 korda ja jagas
sellega 2.-4. kohta, kaotades
liidrile kolme silmaga. Va-
hed olid väikesed ja närvipin-
ge enne teist 100-lasulist see-
riat oli suur. Aga öö oli vahel
ja nagu ajalugu on näidanud,
ei tule paljud võistluspinge-
ga toime.

Õnneks oli Tihvani närv see-
kord konkurentidest jäisem ja
teises seerias laskis ta tõusvas
joones -88 silma, samas kui põ-
hikonkurendid tegid esimesest
seeriast halvema tulemuse.
Tabamusi kokku lugedes või-
tis Tihvan teiseks tulnud Jonas

Pakalnis-
kist kol-
me punk-
tiga.

Tege-
mist oli
Tihvani
kolmanda
Läti meist-
ritiitliga
ning koha-
likud vis-
kavad nal-
ja, et te-
gemist on
Läti eest-
lasega, ja
pakuvad vahel ka kodustamist
välja.

Teine Ida-Viru jahilaskurklu-
bi võistleja Roland Pullerits oli
153 tabamusega kuueteistküm-
nes. Veteranide vanuseklassis
oli võidukas ka Viktor Beregov
160 silmaga. (PR)
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PEALINN
EUROOPAS

...SFAAR
(POOLKERA)
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HOOPIS
TEINE LUGU

MAITSE
TAIMOLE TERVTATUD HEKTAR
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PÄEV

TAGASI KAUGEL
ÜLEVAL

NOOT

SÕNA-
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ULTRA-
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DETAILTÕNU ÕNNEPALU
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AUSTAV

KOHUSTUS
E. MALETA-
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(INGL K.)
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KUNSTNIK
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KIRJANIK AMEERIKA
KIRJANIK TAGUOTS

KORTERI JA
KOSTI EEST

(PR. K.)

OIGE
NATUKEMAO-

TELLUUR OSAÜHING

PARVLAEVA
TÜÜP

SAKSA
KIRJANIKKREEKA

TÄHT
KATUSTAHT TUND

PFCTI RAHVA DIQTCOKIAD

MAJANDUS
ÜKSUS KOKKU
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Narva-Jõesuu linna
Vabaduse 25 krundi ja

lähiala detailplaneeringu
lähteseisukohti ja

eskiislahendust tutvustav
väljapanek ja avalik arutelu

Narva-Jõesuu Linnavalitsus teatab,
et on valminud Vabaduse 25 krundi

ja lähiala detailplaneeringu
eskiislahendus.

Detailplaneering on algatatud Narva-Jõesuu Linna-
valitsuse 21.08.2014 korraldusega nr 315.
Detailplaneeringu peamised eesmärgid on hoonestu-
sala piiritlemine, ehitusõiguste ja arhitektuursete
tingimuste määramine olemasoleva hoone (ehitis-
registri kood 118004235,paviljon-kohvik) rekonstrue-
erimiseks ja laiendamiseks juurde- ja pealeehitami-
sega 2korruseliseks ärihooneks, krundile juurde-
pääsu- ja kergliiklustee lahendamine, haljastuse ja
heakorrastuse põhimõtete määramine ning hoone
tehnovõrkudega liitumise võimaluste määramine.
Planeeritava ala suurus on ca 0,2 ha ning see hõlmab
Vabaduse 25 (katastriüksuse tunnus 51301:002:
0009, sihtotstarve - ärimaa) kinnistut pindalaga 1216
m2 ning osa Vabaduse t 25a (katastriüksuse tunnus
51301:002:0027) kinnistust kuni Vabaduse tänava
asfaltkatteni. Lähiala all mõistetakse maa-ala
planeeringuala kinnistust kuni tehnovõrkude liitumis-
punktideni.
Detailplaneeringu eskiisiga saab tutvuda Narva-
Jõesuu Linnavalitsuse kodulehel aadressil
http://narva-joesuu.kovtp.ee rubriigis "Ehitus ja
planeerimine".
Eskiisi avalik väljapanek kestab kuni 15. maini 2016.
Detailplaneeringu eskiisi avalik tutvustus ja arutelu
toimub 19. mail 2016 kell 16 Narva-Jõesuu
linnavalitsuse volikogu saalis aadressil Koidu t 25,
Narva-Jõesuu.
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¥ Narva-Jõesuu linna Hirve t
11 ja Hirve 113kinnistu ja
lähiala detailplaneeringu

avalik väljapanek
Narva-Jõesuu

Linnavalitsus teatab,
et Narva-Jõesuu Linnavalitsuse

21.04.2016 korraldusega nr 57 on
vastu võetud Hirve 111 ja Hirve 113
kinnistu ja lähiala detailplaneering.

Detailplaneering on algatatud Narva-Jõesuu Linna-
valitsuse 23.09.2015 korraldusega nr 243.
Planeeringuala asub Narva-Jõesuu linnas. Planeerin-
gualasuurus on ca 3025 m2.

Detailplaneeringu eesmärk on kehtiva Narva-Jõesuu
linnaüldplaneeringu elluviimine.

Detailplaneeringuga on tehtud ettepanek liita üheks
elamumaa krundiks Hirve 111 ja Hirve 113 krunt, mille
senine sihtotstarve on samuti 100% elamumaa.
Moodustatud krundile on määratud ehitusõigus ning
arhitektuursed tingimused uue kahekorruselise üksi-
kelamu ja kahe ühekorruselise abihoone püstitamiseks
(suurim lubatud ehitisealune pind kokku 248 m2).

Üksikelamu suurim lubatud kõrgus on 9 m maapinnast,
abihoonete suurim lubatud kõrgus on 4,5 m. Juurdepääs
krundile on tagatud Hirve tänava kaudu. Parkimine on
lahendatud krundil arvestusega min 2 autokohta
üksikelamu kohta. Lahendatud on maa-ala
heakorrastuse ja haljastuse põhimõtted, kruntide
tehnovõrkudega liitumise võimalused jatingimused.
Detailplaneeringuga saab tutvuda Narva-Jõesuu
Linnavalitsuse kantseleis (Narva-Jõesuu, Koidu 25, 3.
korrus) ning linna kodulehel aadressil http://narva-
joesuu.kovtp.ee rubriigis "Ehitus ja planeerimine".
Avaliku väljapaneku ajal on igal isikul õigus esitada
ettepanekuid javastuväiteid planeeringu kohta.

Detailplaneeringu avalik väljapanek kestab
kuni 29. maini 2016.

Narva-Jõesuu linna Vana 5
kinnistu ja piirneva

reformimata maa-ala
detailplaneeringu avalik

väljapanek
Narva-Jõesuu Linnavalitsus teatab,

et Narva-Jõesuu Linnavalitsuse
21.04.2016 korraldusega nr 58 on
vastu võetud Vana 5 kinnistu ja
piirneva reformimata maa-ala

detailplaneering.

Detailplaneering on algatatud Narva-Jõesuu Linna-
volikogu 25.03.2015 otsusega nr 58.
Detailplaneeringuga on tehtud ettepanek moodustada 2
elamumaa krunti. Praegu hoonestamata Vana t 5
krundile on määratud ehitusõigus ning arhitektuursed
tingimused uue korterelamu püstitamiseks (suurim
lubatud ehitisealune pind maa peal 280 m2, maa all 350
m2). Korterelamu suurim lubatud kõrgus on 11,5 m
maapinnast, 17,5 m/abs. Juurdepääs krundile on
tagatud Vana tänava kaudu. Parkimine on lahendatud
krundil hoone all (juurdepääs mööda kaldteed)
arvestusega 1,3autokohta korteri kohta. Lahendatud on
maa-ala heakorrastuse ja haljastuse põhimõtted,
kruntide tehnovõrkudega liitumise võimalused ja
tingimused. Reformimata riigimaa arvelt moodustatud
ajutisele elamumaa krundile, mis pärast detail-
planeeringu kehtestamist liidetakse Vana 15 kinnistuga,
on kavandatud lastemänguväljak. Iseseisvat hoones-
tust sellele krundile ette ei nähta.

Detailplaneeringuga saab tutvuda Narva-Jõesuu
Linnavalitsuse kantseleis (Narva-Jõesuu, Koidu 25, 3.
korrus) ning linna kodulehel aadressil http://narva-
joesuu.kovtp.ee rubriigis "Ehitus ja planeerimine".
Avaliku väljapaneku ajal on igal isikul õigus esitada
ettepanekuid ja vastuväiteid planeeringu kohta.

Detailplaneeringu avalik väljapanek kestab
kuni 12. juunini 2016.
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